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ACTA DE LA JUNTA ORDINÀRIA DE LA FACULTAT DE GEOGRAFIA I HISTÒRIA 

 
Dia: Dimecres, 20 de febrer de 2019 
Hora: 16 hores 
Lloc: Sala de Juntes de la Facultat de Geografia i Història  
  
 
Ordre del dia: 
 
1.- Aprovació de l’acta de la reunió anterior.  
2.- Informacions de l’equip deganal.  
3.- Proposta de composició i cessió de funcions comissions delegades de Junta de Facultat de Biblioteca i Igualtat a 

comissions de centre. 
4.- Jornada d’Ocupabilitat de la Facultat (27 de març de 2019). 
5.- Actes commemoratius de la Facultat dia de la dona (5 de març de 2019). 
6.- Informacions econòmiques. 
7.- Situació espais de facultat i de centre. 
8.- Petició de suport als membres de la Sindicatura Electoral (consultar document al campus virtual).  
9.- Torn obert de paraules. 
 
Assistents professorat permanent (representants amb veu i vot): 
Abelló Güell, Teresa; Aviñoa Pérez, Xosé; Beltran Costa, Oriol; Buenacasa Pérez, Carles; Buxeda Garrigós, Jaume; 
Carbonell Guberna, Jaume; Dantí Riu, Jaume; Estrada Bonell, Ferran; Fullola Pericot, Josep Ma; Garcia Coll, Arlinda; 
Garí De Aguilera, Blanca; Jubany Baucells, Olga; Lluch Bramon, Rosa; Piñol Alabart, Daniel; Piqueras Céspedes, Ricardo; 
Santacana Torres, Carles; Solé Barjau, Queralt; Terés Tomás, Rosa Ma i Tous Mata, Meritxell.  
 
Representants amb veu i sense vot: 
Clavell Garcia, Anna; Gené Pinós, Pilar; Ibáñez Andujar, Àngels; López Cachero, Francisco Javier i Tort Donada, Joan.  
 
Altre PDI ( Representants amb veu i vot): 
Canals Vilageliu, Roger; Frago Clols, Lluís i Mauro, Ida. 
 
Personal d’administració i Serveis: 
Obón Sanz, Olga; Peña Lancho, Ana Ma. i Peñalver Morral, Ana. 
 
Estudiants: 
Ballarín i Tabueña, Víctor; Martin Pons, Jordi; Masip i Colomer, Mar; Moreno Bazán, Maïda Belén; Navarro González, 
Paloma i Pujol Sans, Pau. 
 
Excusa la seva assistència: 
Arisó Cruz, Sílvia; Conejo Da Pena, Antoni; López Bustins, Joan Albert; Lluís Falcó, Josep; Mayayo Artal, Andreu; 
Pascual i Queralt, Marta; Pericas i Borreguero, Marta; Riera Mora, Santiago i Vidal i Biosca, Sílvia.  
 
 
S’inicia la reunió a les 16.05 h. 
 
 
1.- Aprovació de l’acta de la reunió anterior. 
 
S’aprova l’acta corresponent al 13 de novembre de 2019. 
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2.- Informacions de l’equip deganal. 
 
A més de la informació que consta a l’informe penjat al campus, s’afegeix informació complementària o la que s’ha 
produït després d’elaborar l’informe.  
 
El Degà, Dr. Ricardo Piqueras, informa que: 
 
- el Rector de la UB ha assumit la presidència de l’Associació Catalana d’Universitats Públiques (ACUP) durant un 

any. Aquesta presidència és rotatòria entre els diferents rectors de les universitats públiques catalanes. 
 

- en diverses reunions, la UB s’ha mostrat disposada a assumir el cost de donar d’alta a la Seguretat Social a tots els 
i les estudiants en pràctiques, d’acord amb la nova disposició legal. S’afegeix que el cost estimat d’aquesta gestió 
podria ser d’uns tres milions d’Euros. 

 
- PDA recerca. Des de la Facultat s’ha demanat una reunió pel dia 28 de febrer amb el Vicerector de Recerca per 

aclarir com s’ha fet l’adscripció del professorat a les diferents àrees i el funcionament d’aquestes. Inicialment, 
semblava que tot el professorat de la Facultat seria inclòs en l’Àrea 12 (Història i Geografia) però sembla que el 
professorat d’Història de l’Art ha estat assignat a l’àrea 1 (Arts). D’altra banda, el professorat de l’àrea de 
Geografia física ha estat inclòs a la de ciències de la natura. La reunió servirà per aclarir el funcionament i esbrinar 
els mecanismes per canviar d’àrea. 

 
- S’ha anunciat que el dia 26 de febrer es convocarà una reunió de la Comissió de Professorat de Consell de Govern 

per tractar el tema de les places de lector.  
 
El Vicedegà de Qualitat i Doctorat, Dr. Jaume Carbonell, informa que acaba d’arribar el resultat de l’informe 
d’acreditació del Màster d’Estudis Llatinoamericans. L’informe és, en general, positiu, si bé s’assenyalen algunes coses 
a millorar.   
 
El Vicedegà de Recerca, Dr. Jaume Buxeda, informa que: 
 
- la UB s’està plantejant convocar unes beques de captació de talent. Serien beques de 9 mesos de durada (3.700 

€) a cofinançar amb un grup de recerca. Es demanarà als grups de recerca la disponibilitat i interès per finançar 
aquestes beques. A la Facultat li corresponen 2 beques però existeix la possibilitat de sol·licitar la que li correspon 
a la Facultat de Filosofia, ja que no aquesta facultat no pot assumir-la.  
 

- El Vicerectorat de Recerca s’ha compromès a treure unes directrius –d’acord amb Serveis Jurídics de la UB– per 
aclarir la situació de les persones que estan contractades per la Fundació Bosch i Gimpera. De moment, s’ha 
demanat una relació del personal en aquesta situació i s’ha notificat als caps de departament perquè aquestes 
persones puguin ser membres dels consells de departament. El Dr. Fullola apunta que, amb aquests 
procediments, s’estan creant diversos censos no coincidents i que s’hauria de procurar que hi hagués un cens 
únic, garantint els drets de les persones amb aquesta situació contractual. El Dr. Buxeda indica que caldrà esperar 
les directrius que s’estan elaborant des del vicerectorat sobre aquests. El Dr. Beltran reflexiona sobre el fet que 
primer s’hagin d’incloure com a membres del departament i que després arribin les directrius, ja que d’aquesta 
manera no queda clar la condició d’aquestes persones, si són membres de ple dret dels consells de departament 
o si han de tenir una representació percentual. En resposta a aquesta intervenció, el Dr. Buxeda diu que cal 
equiparar-los a altres membres PDI de la UB. Es parla també de la situació en què es troben els ICREAS, que 
tampoc apareixen en alguns censos. En el cas d’aquest, l’Administradora de Centre explica que la Facultat els té 
regularitzats com a personal de la mateixa però no la UB, el que genera alguns problemes per aquestes persones. 
En canvi, en el cas del personal contractat per la Bosch i Gimpera, la Facultat no pot saber quan es donen d’alta o 
de baixa, perquè no depenen de la Facultat. 
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S’obre un torn obert de paraules en relació amb les informacions de l’equip deganal. El Dr. Santacana demana que 
s’aclareixi el funcionament del futur finançament dels SGR. El Dr. Buxeda aclareix que, segons s’ha informat fins al 
moment, sembla que l’assignació arribarà de forma conjunta a cada universitat i que serà aquesta la que decidirà com 
redistribuir els diners entre els diferents grups de recerca. 
 
El Dr. Estrada pregunta sobre com afectarà el nou PDA a les reduccions per recerca del professorat. Els Dr. Beltran, 
Santacana i la Dra. Terés coincideixen en mostrar la seva preocupació davant la incertesa de com pot afectar el nou 
PDA a la planificació del curs vinent, degut a que no es coneixerà la força docent de la qual es disposarà ni tampoc 
com pot afectar aquest a la contractació. Es mostra la preocupació per la diferència entre el calendari del PDA recerca 
i el de planificació acadèmica del curs 2019-20. El Dr. Piqueras es compromet a plantejar aquestes preguntes a la 
Conferència de Degans que tindrà lloc el dia 27 de febrer.  
 
La reunió continua amb un canvi d’ordre dels punts de l’ordre del dia, donat que l’Administradora de Centre ha de 
marxar de la reunió abans de la seva finalització. 
 
 
6.- Informacions econòmiques  
 
L’Administradora de Centre explica els resultats del nou model de finançament pel Centre, en el marc del procés de 
revisió dels criteris d’assignació de pressupostos que l’equip rectoral està duent a terme. Explica que el model del 
2019 calcula un 20% del pressupost a partir de l’estructura de personal a temps complet i un 80% que es calcula a 
partir de l’activitat acadèmica (estudiants matriculats, oferta, pràctiques, mobilitat i TFGs+TFMs). Com a resultat, a la 
Facultat li correspon, per a 2019, un pressupost de 125.313 €, és a dir, 43.513 menys que el que li corresponia l’any 
2018.  
 
Per evitar aquest descens tan accentuat (significa un 25,77% menys), de moment, pel 2019 es continua amb la 
mateixa assignació econòmica i es deixa per al futur el descens del pressupost (no se sap si de forma progressiva o de 
cop). En concret, es disposen de 47.710 € pel funcionament del centre, 120.917 € per a finançament dels 
ensenyaments i 10.000 de contracte programa. Malgrat el manteniment del pressupost, sí que, per aquest mateix any, 
es produirà un descens en els ingressos de la Facultat que prové del fet que no arribarà com a partida a part els 
17.280 € per a pràctiques de camp. A més, per rebre els 10.000 € del contracte programa, cal complir els requisits 
d’aquest, alguns dels quals són de difícil consecució com, per exemple, que un 50% del professorat estigui involucrat 
en un projecte d’innovació recent o que més d’un 30% dels estudiants responguin les enquestes en línia. No obstant 
això, caldrà tenir present aquests objectius per intentar apropar-s’hi. S’explica que els diners per finançament dels 
ensenyaments es rep en dos terminis i que, de moment, ha arribat el 60%. A la pregunta del Dr. López Cachero sobre 
la partida de diners per a pràctiques que arribava per a l’ensenyament d’Arqueologia, l’Administradora respon que 
aquesta partida específica ja no arriba per separat, sinó que els diners en concepte de pràctiques queden englobats en 
els diners de finançament dels ensenyaments que arriben a la Facultat. 
 
En relació al contracte programa de recerca, s’informa que aquest no ha canviat i que sembla que no serà modificat. 
Es recorda que els overheads que s’obtenen dels projectes van a un fons global de la UB i, d’aquest fons, és la UB  qui 
en fa el repartiment, sense que hi hagi una relació proporcional entre el que es genera i el que rep la Facultat. 
 
 
7.- Situació espais de Facultat i de Centre.  
 
L’Administradora de Centre explica que el local fins al moment ocupat ha estat definitivament desocupat. S’espera 
que, aviat, es pugui fer la cessió a l’escola Laboure per fer el gimnàs de l’escola.  
 
A petició del Degà, s’ha refet l’estudi de les necessitats d’espais, sobretot per les noves peticions de grups de recerca. 
Es vol constatar si es pot donar resposta a la demanda dels mateixos d’acord amb les necessitats actuals del conjunt 
de membres de la Facultat. S’ha convocat una reunió de la comissió d’espais i infraestructures pel dia 1 de març on es 
preveu una revisió de les necessitats d’espai de cada departament en funció del professorat del qual disposen. El Dr. 
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Fullola assenyala que hi ha errors en el cens que s’ha penjat al campus, falten persones i, en canvi, s’inclouen algunes 
que ja no pertanyen al departament. Els caps de departament constaten l’existència d’alguns errors al cens provisional 
penjat al campus. Per aquest motiu, es demana als caps de departament que revisin el document penjat i es 
comuniquin els errors identificats, de manera que es pugui depurar-lo aquest cens i comptar amb un document de 
treball correcte.  
 
Els representants dels estudiants pregunten sobre l’espai de sota el pont i sobre els rumors que hi ha que la UB els vol 
tancar i privatitzar. El Dr. Piqueras explica que els rumors són falsos, ja que l’espai és via pública i, per tant, és 
l’Ajuntament de Barcelona qui decideix el seu ús. S’explica que existeix un projecte presentat a l’Ajuntament per part 
del Centre per donar un ús social a l’espai que pugui beneficiar al barri. De moment, aquest projecte està aturat però 
és una decisió de l’Ajuntament el que es farà en el mateix. En tot cas, qualsevol decisió es farà un cop s’hagi produït 
les eleccions municipals de maig 2019. 
 
 
3.- Proposta de composició i cessió de funcions comissions delegades de Junta de Facultat de Biblioteca i Igualtat a 

comissions de centre 
 
La Dra. Garcia Coll explica que el nou Reglament de la Facultat de Geografia i Història preveu la possibilitat de creació 
de comissions de centre, és a dir, que comissions delegades de les Juntes de Facultat de Geografia i Història i de la de 
Filosofia es constitueixin en una única comissió de centre. El Reglament de la Facultat preveu aquesta possibilitat en el 
cas de la Comissió de Biblioteca (Article 25.3) i de la Comissió d’Igualtat (Article 30.3).  
 
Com preveu el Reglament, cal que la Junta de Facultat aprovi aquestes delegacions de funcions.  
 
Es proposa que la composició de la Comissió de Biblioteca de Centre sigui: 
  

a) els degans o deganes o persones en qui deleguin (presidència col·legiada GiH i Filosofia) 
b) un professor o professora representant de cada departament (4 de la Facultat de GiH i 1 de Filosofia) 
c) dos representants del personal de la biblioteca de la Facultat, entre els quals estarà el o la cap de la 

biblioteca,  
d) dos alumnes designats pels representants d’aquest col·lectiu a les Juntes de Facultat (2 de GiH i 1 Filosofia).  

 
I la de la Comissió d’Igualtat de Centre sigui: 
 

a) els degans o deganes o persones en qui deleguin (presidència col·legiada GiH i Filosofia) 
b) un professor o professora representant de cada departament (4 de la Facultat de GiH i 1 de Filosofia) 
c) dos representants del PAS (1 de GiH i 1 de Filosofia) 
d) dos alumnes designats pels representants d’aquest col·lectiu a les Juntes de Facultat (1 de GiH i 1 Filosofia).  

 
Les funcions que preveu el Reglament de la Facultat per aquestes dues comissions es delegarien a les comissions de 
centre. 
 
S’aprova la proposta. 
 
 
4.- Jornada d’Ocupabilitat de la Facultat (27 de març de 2019). 
 
El Dr. Piñol informa que s’està preparant la Jornada d’Orientació Professional per als estudiants de la facultat per al 
dia 27 de març. Les tasques de preparació de la Jornada les està coordinant el Dr. Santi Riera en col·laboració amb la 
coordinadora del PAT, Dra. Marta Sancho, els caps d’estudis dels graus de la facultat i el SAE. Les sessions es preveuen 
que es desenvolupin durant tota la tarda i s’han diferenciat tres blocs: un pels estudiants de primer i segon curs; un 
altre pels de tercer i, finalment, un per al de quart. Amb l’objectiu de facilitar l’assistència, s’ha demanat la 
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reprogramació de les pràctiques previstes per aquell dia, sempre que això sigui possible. S’està fent la màxima difusió 
possible de la Jornada per aconseguir una bona assistència. 
 
 
5.- Actes commemoratius de la Facultat dia de la dona (5 de març de 2019). 
 
La Comissió d’Igualtat de la Facultat ha preparat un seguit d’actes commemoratius amb motiu del dia internacional de 
les dones. Aquesta jornada consisteix en una conferència sobre la figura de Jane Addams i, a continuació, una taula 
rodona amb la participació de representants de diferents col·lectius del barri del Raval que treballen en temes 
d’Igualtat i de promoció de la dona. En acabar, tindrà lloc un berenar entre les participants.  
 
La Dra. Garcia Coll explica que la Comissió d’Igualtat de la Facultat havia presentat la proposta de canviar el nom de la 
Sala Gran pel de Jane Addams. Aquesta proposta es derivava de la petició de la Vicerectora d’Igualtat i Acció Social 
(Dra. Maite Vilalta) de què les facultats proposessin un canvi del nom d’algun dels espais dels seus edificis donant el 
nom de dones destacades en els camps de cadascuna d’aquestes. Es demanava que aquest “bateig” es fes coincidint 
amb els actes commemoratius del dia 8 de maig. La proposta de la Comissió d’Igualtat, consensuada per aquesta 
comissió que té un representant de cada departament de la facultat així com de la facultat de filosofia, va ser la de 
Jane Addams. Aquesta proposta va ser presentada a la Comissió Permanent del 8 de febrer, reunió en la qual es va fer 
palès la necessitat de cercar un consens més ampli a una proposta d’aquest tipus. Per aquest motiu, des de la 
Comissió d’Igualtat s’enviarà un email traslladant als directors i la directora dels departaments de la Facultat la petició 
de la presentació de propostes per canviar el nom de la Sala Gran. La Comissió d’Igualtat recollirà les propostes i 
s’acordarà la manera de fer la tria entre les distintes propostes. 
 
S’agraeix la dedicació a la Comissió d’Igualtat per la preparació dels actes del 8 de març, l’esforç per cercar una 
candidata pel canvi de nom de la Sala Gran –consensuat amb la facultat de Filosofia–  i per l’elaboració de l’informe 
que ha acompanyat la proposta de Jane Addams, explicant la seva rellevància acadèmica i social. 
 
 
8.- Petició de suport als membres de la Sindicatura Electoral.  
 
Al campus de la Junta s’ha penjat el document de proposta de suport a la petició de sobreseïment de l'acusació dels 
cinc membres de la Sindicatura Electoral escollits pel Parlament de Catalunya per realitzar tasques de supervisió del 
referèndum d'autodeterminació del dia 1 d'octubre de 2017. Aquest document ha estat presentat per un grup de 
membres de la Junta.  
 
S’aprova el text proposat. 
 
 
9.- Torn obert de paraules. 
 
En relació amb la vaga prevista pel dia 21 de febrer, s’informa que es farà un comunicat per mantenir informats als 
membres de la facultat.  El Dr. Aviñoa demana que s’informi sobre la situació i que sigui l’equip deganal qui faci arribar 
aquesta informació. 
 
La Dra. Garcia Coll finalitza la reunió comunicant el naixement de la filla de l’Anna Garcia, tècnica de comunicació de la 
Facultat. Tant la nena, Nora, com l’Anna es troben molt bé. 
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ACORDS 
 
[1] Aprovació de la composició i funcions de la Comissió de Biblioteca i Comissió d’Igualtat de Centre.  
[2] S’aprova el suport de la Junta al text presentat en relació als membres de la Sindicatura Electoral 
 
 
A les 18:05 hores el degà aixeca la sessió, de la qual, com a Secretària, estenc aquesta Acta. 
 
 
Vist i plau 
         
 
 
 
La Secretària       El Degà 
Dra. Arlinda GARCIA COLL      Dr. Ricardo PIQUERAS CÉSPEDES 
 

 

 


